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درهای کهریزک روی »اُمیکرون« بسته شد
با تزریق دوز سوم واکسن کرونا

موارد شناســایی ابتلا به »اُمیکرون« در کشور 
روندی افزایشی به خود گرفته است. هرچند 
بــه گفتــه معاون درمــان وزارت بهداشــت از 
نظــر درمانــی تفاوتی بیــن اُمیکرون و ســویه 
دلتــا وجود نــدارد، امــا ســرایت پذیری بالای 
اُمیکــرون نســبت به ســویه دلتا ســبب شــده 
مســئولان بهداشــت و ســلامت کشــور بیــش 
از پیــش بــر رعایــت پروتکل های بهداشــتی، 
اســتفاده از ماســک، حفظ فاصله اجتماعی 
و همچنین تزریق دوز ســوم واکسن به عنوان 

راه مقابله با  اُمیکرون تأکید کنند.
کشــور  بیمارســتان های  کــه  شــرایطی  در 
در وضعیــت آماده بــاش قــرار دارنــد نگرانــی 
از ســلامت افــرادی کــه در مراکــز نگهــداری از 
بــه صــورت جمعــی  ســالمندان و معلولیــن 
اســت.  یافتــه  افزایــش  نیــز  می کننــد  زندگــی 
کهریزک به عنــوان بزرگترین مرکز نگهداری از 
سالمندان و معلولین کشور یکی از دغدغه های 
بزرگ به شمار می آید چراکه شیوع اُمیکرون در 
ایــن مرکز با جمعیتی در حــدود 1630 مددجو 
می تواند شــرایط وخیم و فاجعه جبران ناپذیر 
را بــه دنبــال داشــته باشــد. معاون توانبخشــی 
آسایشــگاه خیریــه کهریــزک اما از بــه کارگیری 
پروتکل هــای  دقیــق  رعایــت  و  ویــژه  تدابیــر 

بهداشتی در کهریزک خبر می دهد.
حمیــده پورفهیــم با تأکیــد بر اینکــه هنوز 
مــوردی از ابتلا به اُمیکــرون در کهریزک دیده 
نشــده اســت، بــه »ایــران« می گویــد: قاعدتــاً 
بــا توجه بــه رفت و آمــد کارکنان و پرســنل به 
خــارج از مرکــز نمی توان بــه طور قطــع مانع 
ورود و انتشــار ســویه اُمیکــرون در آسایشــگاه 
شد و ممکن است این سویه نیز همانند سایر 
ســویه های کرونا برخــی از مددجویان را مبتلا 
کنــد. امــا بــرای پیشــگیری از شــیوع و ابتــلای 
مددجویان همچنان شیوه نامه های بهداشتی 

را مو به مو و خیلی دقیق رعایت می کنیم.

ë  70 درصد مددجویان، دوز ســوم واکســن را
تزریق کرده اند

 او درخصوص تزریق دوز ســوم واکسن به 
مددجویان بیان می کند: از آنجایی که تزریق 
اولیــن دوز واکســن در این مرکز از اســفندماه 
ســال 98 آغــاز شــد، بــا توجــه بــه زمانبندی 
تزریق دوز دوم و ســوم از تیرماه ســال جاری 
مکاتبــات لازم انجام شــد. اواخر مهر و اوایل  
آبان ماه واکســن کرونا برای تزریق دوز ســوم 
در اختیــار آسایشــگاه قــرار گرفــت تــا طبــق 
زمانبندی تزریق صورت بگیرد. خوشــبختانه 
تاکنــون بیــش از 70 درصــد مددجویانــی که 
نوبــت دریافــت دوز ســوم واکســن آنهــا فــرا 
رســیده بود واکســن کرونا را دریافــت کردند. 
از تعــداد باقــی مانــده تعداد کمی بــه دلیل 
شــرایط جســمانی، ممنوعیت تزریق واکسن 
دارند و مابقی هم با فرارســیدن زمان تزریق 
حتماً دوز سوم واکسن را تزریق خواهند کرد.

کهریــزک  آسایشــگاه  توانبخشــی  معــاون 
اضافــه می کنــد: بــا وجــود تزریق واکســن برای 
پیشــگیری بیشــتر، تجمعــات در فضای بســته 
برگــزار نمی شــود و تمام ســفرها کنســل شــده 
بــه  اســت. کلاس هــای آموزشــی مددجویــان 
تفکیــک بخش ها برگزار می شــود و کلاس های 
تجمعــی باوجــود اینکه اغلب مددجویان ســه 
دوز واکســن را دریافت کرده اند در فضای بسته 
برگزار نمی شود و تلاش می کنیم این کلاس ها 
را کــه در روحیــه مددجویان بســیار مؤثر اســت 
در فضاهــای بــاز برگــزار کنیــم. آمــوزش موارد 
بهداشــتی بــه پرســنل  نیــز متوقف نشــده و به 

صورت ماهانه بازآموزی همچنان ادامه دارد.
او بــا بیــان اینکــه همه پرســنل ایــن مرکز 
دائماً از ماســک اســتفاده می کنند، می گوید: 
چــون ایــن بیمــاری تنفســی اســت عــلاوه بر 
اســتفاده دائمــی پرســنل از ماســک، امــکان 
تهویه مناســب هــوای اتاق ها فراهم شــده تا 
مشــکلی پیش نیاید. شست وشــوی درســت 
دست ها یکی دیگر از مواردی است که بر آن 
تأکیــد می شــود و همه همــکاران و همچنین 

مکــرر  دارنــد  را  آن  تــوان  کــه  مددجویانــی 
دست های خود را به شیوه درست می شویند 

تا مانع انتشار بیماری به سایر افراد شوند.
پورفهیم با اشــاره به برقراری مرخصی ها 
و ملاقات هــای حضــوری تصریــح می کنــد: 
افــرادی کــه همــه دوزهــای واکســن را تزریق 
کرده انــد بــه مرخصــی می رونــد امــا پــس از 
در  هفتــه  دو  حــدود  مرخصــی  از  بازگشــت 
قرنطینــه می ماننــد و پس از انجام تســت ها 
و کنتــرل علائم اگر مشــکل خاصی نداشــتند 
وارد بخــش می شــوند. از آنجایی که ملاقات 
بــا اقوام، بســتگان و دوســتان نقش بســزایی 
در بهبود شــرایط روانــی و روحی مددجویان 
دارد ایــن امکان نیز فراهم شــده و هم اکنون 
صــورت  ریزی هــای  برنامــه  بــا  ملاقات هــا 
گرفتــه  در فضای باز و با رعایت پروتکل های 

بهداشتی انجام می شود.
ë حال عمومی مبتلایان خوب است

معــاون توانبخشــی آسایشــگاه کهریــزک 
بــا تأکید براینکــه علائم ابتلا به ســویه جدید 
می گویــد:  اســت،  ســرماخوردگی  هماننــد 

درحــال حاضر 11 نفر مبتلا بــه بیماری کرونا 
در بخش قرنطینه آسایشــگاه بستری هستند 
کــه خوشــبختانه حــال عمومــی آنهــا خــوب 
اســت و خطــری آنهــا را تهدیــد نمی کند. اما 
بایــد بگویــم نزدیکــی علائــم ایــن بیمــاری 
درمانگــران  بــرای  را  کار  ســرماخوردگی  بــه 
ایــن مرکز ســخت کرده اســت. چــون هر فرد 
ســرماخورده را به چشــم یک بیمار کرونایی 
می بینیــم و اقدامــات لازم از جملــه انجــام 
تســت کرونــا و خدمــات درمانــی و قرنطینه 
به طــور کامل صورت می گیرد. خوشــبختانه 
بــا تمهیــدات صــورت گرفتــه تاکنــون بیمــار 

بدحال کرونایی نداشته ایم.
در  کــه  نیکوکارانــی  مــورد  در  پورفهیــم 
می گویــد:  دارنــد،  آمــد  و  رفــت  کهریــزک 
انجــام  برنامه ریزی هــای  طبــق  نیکــوکاران 
شــده از آذرمــاه ســال گذشــته مجــدداً وارد 
و  مددجویــان  کنــار  در  و  شــدند  آسایشــگاه 
همکاران خدمت رســانی می کنند. این افراد 
در کارهــای یــدی و فیزیکــی ماننــد حمــام، 
نظافــت و جابه جاکــردن مددجویــان کمک 

می کننــد. اما آنچه بیش از هر چیز به چشــم 
می خورد، این اســت که کمک هــای مردمی 
بــه دلیــل شــرایط نامناســب اقتصــادی کم 
شــده اســت. حقیقــت این اســت که شــیوع 
بیمــاری کرونا شــرایط اقتصــادی را در همه 
دنیــا تحــت تأثیر قرار داده و کشــور مــا نیز از 
ایــن امــر مســتثنی نیســت و ایــن امر ســبب 
شــده کمک هایی کــه به این آسایشــگاه ارائه 
می شــود نســبت بــه ســال های گذشــته بــه 
شکل چشــم گیری کاهش یابد. این درحالی 
اســت کــه ایــن مرکــز بــا کمک هــای مردمی 
اداره می شــود و در دوران کرونــا هزینه هــای 
ما بشــدت افزایش یافته اســت. بــرای مثال 
علاوه بر توجه بیشــتر به تغذیــه مددجویان 
برای تقویت بنیه بدنی آنها، تعداد اعزام ها 
به بیمارستان هم بسیار بیشتر از سابق شده 
اســت. چــون درمانگرهــای مــا بــا مشــاهده 
هــر علامــت مشــکوکی کــه گفته می شــود از 
عــوارض بیماری کووید 19 اســت فــرد مبتلا 
را به بیمارســتان انتقال می دهند تا از شدت 

بیماری و مشکلات ناشی از آن کاسته شود.

 یکشنبه 19 دی 1400 
 سال بیست و هفتم
 شماره 7819

پرستو رفیعی
خبرنگار

ماجرای فروش کارت واکسیناسیون کرونا
مدیرکل دفتر بازرســی، ارزیابی عملکرد و پاســخگویی به شــکایات وزارت بهداشــت 
درباره مباحث مطرح شــده مبنی  بر فروش کارت واکســن کرونا و بررســی های وزارت 
بهداشــت در ایــن زمینــه، گفــت: در یــک مــورد ۲3 نفــر دارای کارت واکســن جعلی 

شناسایی کردیم که در مقابل واکسیناسیون 1۲0 میلیون دوز بسیار ناچیز است.
بــه گزارش مهــر، علیرضا رحیم نیا در نشســت خبری که به صــورت آنلاین برگزار 
شــد، گفت: کمیته ســلامت اداری و صیانت از حقوق شــهروندی در وزارت بهداشت 
وجود دارد که کار این کمیته، شناســایی گلوگاه های فســاد در حوزه ســلامت و برخورد 

با آنها است.
وی در ادامــه به موضوع این روزهای فضای مجازی پیرامون صدور کارت واکســن 
تقلبــی اشــاره کرد و گفت: آن طور کــه در فضای مجازی پیرامون کارت واکسیناســیون 
صحبــت می شــود، موضوع چندان حاد نیســت. بــه طوری که ما ۲3 نفر را شناســایی 
کرده ایــم کــه کارت واکســن تقلبی داشــته اند که در قیــاس با 1۲0 میلیون دوز واکســن 
تزریق شــده، عدد قابل توجهی نیســت. رحیم نیا با تأکید بر رصد مشــکلات از طریق 
ســامانه 190، افزود: تاکنون برای کادر درمان، خط تماس وجود نداشــت که شکایات 
خــود را مطــرح کنند. از همین رو با ایجاد خط هفتم تلفن 190، کادر درمان می توانند 
مشکلات و شکایات خود را مطرح کنند. وی درباره رسیدگی به تخلفات و چالش های 
امنیتــی نسخه نویســی الکترونیــک بــرای پزشــکان و بیمــاران، تأکید کــرد: یک بحث 
ایــن بــود که اینها بایــد حتماً مجــوز افتا )نوعی مجوز بــرای آغاز به کار نسخه نویســی 
الکترونیک( را داشته باشند و بر اساس پرس و جوی ما اجازه دادند کار آغاز شود و در 
جریان کار مشکلات امنیتی حتماً بعداً رفع شود. روزهای گذشته دیدیم که اطلاعات 
افراد در فضای مجازی قابل انتشــار اســت که با بیمه ســلامت تماس گرفته شــد که 
ســریعاً جلــوی این اتفاق گرفته شــود؛ اینکه با یــک کد ملی بتوان بــه تمام اطلاعات 
فــرد دســت یافت یک باگ بود که باید برطرف شــود. رحیم نیا دربــاره تخلفات ارزی 
دارو و شرکت های تجهیزات پزشکی، افزود: عددی برای ارزش ارزی تخلفات ندارم ، 
تــا تخلفات قطعی نشــود قابلیــت اعلام ندارد و ایــن پرونده ها از طریق بازرســی کل 
کشــور در حال بررســی است و یکی از دغدغه ها این اســت که پرونده سریعاً به نتیجه 
برســد که به مردم اطلاع بدهیم، پرونده وجود دارد و بموقع معرفی می شــوند. یک 
مشکل در تجهیزات پزشکی و دارو بحث افزایش قیمت شرکت های واردکننده است 
که واقعیت این است که اینها تقریباً به میزان زیادی توسط رئیس سازمان غذا و دارو 

بررسی می شود که اگر دارو و تجهیزات وارد می شود با قیمت واقعی باشد.
وی در واکنــش بــه دریافــت زیرمیــزی توســط برخــی پزشــکان، گفت: مــن بحث 
زیرمیــزی را رد نمی کنــم و نمی گویم کســی زیرمیزی نمی گیرد. یکی از سیاســت های 
ما برخورد با زیرمیزی است و راهکاری هم پیشنهاد دادند که قرار است بررسی شود.

قرار گرفتن تعرفه مشاوره های روانشناسی تحت پوشش 
بیمه در حال بررسی است

رئیــس کمیســیون اجتماعــی مجلــس شــورای اســلامی گفــت: بحث کاهــش تعرفه 
مشــاوره های روانشناسی و تحت پوشــش بیمه قرار گرفتن هزینه های آن را در کمیته 
اجتماعــی پســاکرونا مطرح کردیم و در حال بررســی اســت که موضــوع اصلی آن به 

افزایش افسردگی با توجه به شرایط شیوع کرونا و تبعات پس از آن بر می گردد.
ولــی اســماعیلی در گفت و گــو بــا ایســنا، در رابطــه بــا مشــاوره های روانشناســی و 
هزینه های بالای آن که تحت پوشــش بیمه نیز نیســت، بیان کرد: این یکی از مواردی 
اســت که در ســتاد ملــی کرونا بحث شــده و با توجه بــه اینکه خودم پیشــنهاد احیای 
کمیتــه اجتماعی پســاکرونا را داده بــودم، یکی از موضوعات مطرح بحث افســردگی 
افــراد جامعــه بود کــه با توجه بــه بیماری کرونا در حــال افزایش اســت. این موضوع 
مطــرح شــد که میــزان تعرفه ها را کاهــش دهیم و اینکــه بتوانیم به بحــث بیمه هم 
کمــک کنیــم که آقــای رئیس جمهور نیز دســتور دادنــد این موضــوع در قالب کمیته 
اجتماعی پســاکرونا پیگیری شــود تا هم بتوانیم تعرفه ها را کاهش دهیم و هم اینکه 
این موضوع مشــمول بیمه شود. رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی 
گفت: اینکه ســرانجام این مسأله به کجا رسیده اســت اطلاعی ندارم، اما پیشنهاد ما 
مشــخصاً این بود که با توجه به فوت حدود 130 هزار نفر بر اثر بیماری کرونا و حدود 
یــک میلیــون نفر از کســانی که عضــوی از خانواده آنها فــوت کرده و افزایــش آمار در 
بحث افســردگی، تعرفه های درمانی روانشناســی را پایین تر بیاوریم و مشــمول بیمه 

شود تا مردم بتوانند از آن استفاده کنند.

گروه اجتماعی / تهرانی ها تا روز سه شــنبه که بارش نســبتاً 
ضعیفــی هــوای پایتخــت را تلطیــف خواهد کــرد، منتظر 
هوای ســالم نباشــند. این را داده ها و نقشه های پیش بینی 
هواشناســی نشــان می  دهــد. دیــروز بــاد نیامــد و ترافیــک 
شــبانگاهی، غلظــت آلاینده هــا را افزایــش داد و نتیجــه 
آنکه کیفیت هــوا در مناطق پرتردد بشــدت کاهش یافت. 
ایــن وضعیت فعــلًا ادامــه دارد تا وضعیت جوی، شــدت 

آلاینده هــا را از عصــر سه شــنبه کــم کنــد. تــا آن زمــان، اما 
توصیه ها همانی اســت که همیشه بوده. در مناطق پرتردد 
بویژه ایستگاه های قرمز که شاخص کیفیت هوا در محدوده 
ناســالم برای همه گروه ها قرار دارد، افراد سالمند، کودکان 
و زنان باردار تردد نکنند و بهتر اســت از خودروی شخصی 
کمتر استفاده شود. با این همه همچنان نوک پیکان آلودگی 
هوا به سمت خودروهای شخصی و موتورسیکلت هاست. 

معاینــه فنی همچنان راه حل کلیدی محســوب می  شــود. 
جالب اینکه بیش از 18 میلیون خودرو در ســال گذشــته در 
کشور مشمول معاینه فنی بوده اند که تنها برای 11 میلیون 
گواهی معاینه فنی صادر شده است که البته این به معنای 
حضور 11 میلیون خودرو در مراکز معاینه نیست، چرا که بر 
اساس جدول سن مرز فرسودگی، بعضی خودروها موظف 
به ۲ تا 3 بار اخذ گواهی معاینه فنی در سال هستند و بر این 

اساس تعداد خودروهای مراجعه کننده برای اخذ معاینه 
فنی بسیار کمتر از آمار مذکور است.

اجرایــی  امــور  مدیــر  متولــی،  عبــدالله  کــه  طــور  آن 
معاینــه فنــی خودروهای کشــور گفتــه بیــش از 1۲ میلیون 
موتورســیکلت در کشــور در ســال 1399 تــردد کرده انــد که 
از این تعداد تنها ۲30 دســتگاه بــرای اخذ معاینه فنی به 

مراکز مراجعه کرده اند.

تداوم آلودگی هوای تهران تا سه شنبه
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